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ГАЛСТЯН ВАРДАН АНДРАНИКОВИЧ 

РОЛЬ ФОРМИРОВАНИЯ ТЮРКОЯЗЫЧНОЙ ПИСЬМЕННОЙ КУЛЬТУРЫ ВО 

ВТОРОЙ ПОЛОВИНЕ XIX ВЕКА В ПРОЦЕССЕ ЭТНОКОНСОЛИДАЦИИ 

МУСУЛЬМАНСКОГО НАСЕЛЕНИЯ ВОСТОЧНОГО ЗАКАВКАЗЬЯ 

Диссертация на соискание учёной степени кандидата исторических наук по 

специальности 07.00.02 – «Всемирная история, международные отношения». 

Защита состоится 13 июня, 2017 г., в 15:00, на заседании специализированного совета 

006 “Всемирная история, международные отношения”, действующего при Институте 

востоковедения НАН РА, по адресу: 0019, Ереван, пр. М. Баграмяна, 24/4. 

 

РЕЗЮМЕ 

Диссертация посвящена изучению роли формирования тюркоязычной пись-

менной культуры во второй половине XIX века в процессе этноконсолидации му-

сульманского населения Восточного Закавказья. Научное исследование темы имеет 

важное значение для изучения истории формирования современной азербайджан-

ской нации. Актуальность темы диссертации обусловлена противоречивыми тео-

риями в советской и откровенными фальсификациями в современной азербайджан-

ской историографии по вопросу о времени формирования азербайджанского этноса. 

Вышеуказанные теории имеют цель представить современный азербайджанский 

народ древним и полностью сформировавшимся ещё в XIII-XIV веках, а тюркский 

элемент представить как автохтонный.  

Цель нашего исследования изучить влияние образовавшейся во второй 

половине XIX  тюркоязычной литературы и прессы на самосознание мусульман Вос-

точного Закавказья. 

Главным научным заключением диссертации является тезис о том, что 

вторая половина XIX века явилась начальным или первым этапом формирования 

азербайджанской нации. Именно в конце XIX века под воздействием произошедших 

изменений, началась этноконсолидация тюркоязычного населения, а в среде ин-

теллигенции сформировалось новое этническое самосознание.   

Диссертация состоит из введения, трёх глав, которые делятся на восемь 

подглав, заключения и списка использованных источников и литературы. 

Во введении представлены актуальность темы, а также цели и задачи, 

научная новизна, хронологические рамки, методологическая основа и практическое 

значение исследования, краткий обзор источников и литературы. 

Первая глава озаглавлена «ЭТНО-ПОЛИТИЧЕСКАЯ КАРТИНА 
МУСУЛЬМАНСКОГО НАСЕЛЕНИЯ ВОСТОЧНОГО ЗАКАВКАЗЬЯ ВО ВТОРОЙ 
ПОЛОВИНЕ XIX ВЕКА»  и состоит из четырёх подглав. Первая подглава, оза-

главленная «Приток населения тюркского происхождения в Восточное Закавказье», 

представляет процесс притока тюркских племён в регион с XI по XVIII века и их рас-



селение. Вторая подглава озаглавлена «Восточное Закавказье в составе Российской 
империи». В ней представлена административная и национальная политика царизма, 

целью которой было, прежде всего, устранение персидского традиционного влияния. 

В третьей подглаве, озаглавленной «Этно-конфессиональный состав мусульманского 
населения Восточного Закавказья во второй половине XIX века»,  приводятся 

статистические данные разных этнических групп мусульманского населения. Особое 

внимание уделено фактам употребления в переписях русскими чиновниками ис-

кусственных для региона терминов “Азербайджанский язык” и “Азербайджанские та-

тары” для обозначения тюркоязычного населения и его языка. 

Вторая глава озаглавлена «ФОРМИРОВАНИЕ ПИСЬМЕННОЙ КУЛЬТУРЫ 
НА ТЮРКСКОМ И СТАНОВЛЕНИЕ ТЮРКОЯЗЫЧНОЙ ИНТЕЛЛИГЕНЦИИ ВО 
ВТОРОЙ ПОЛОВИНЕ XIX ВЕКА» и состоит из трёх подглав. В первой подглаве 

(«Литературная, просветительская деятельность Мирзы Фатали Ахундова и проект 
нового «мусульманского» алфавита») проанализирована деятельность основателя 

литературного тюркского языка. Представлена роль Ахундова в ликвидации пер-

сидского языкового и культурного влияния, замене персидского письменного языка 

тюркским. Вторая подглава озаглавлена «Формирование тюркоязычной литературы и 
новой интеллигенции». В ней представлена литературная и общественная дея-

тельность основных деятелей новой тюркоязычной интеллигенции, их политические 

взгляды и конструирование своего этнического самосознания вокруг тюркского язы-

ка. Третья подглава («Влияние идеологии пантюркизма на самосознание 

тюркоязычной общности Восточного Закавказья») посвящена новой идеологии в 

среде тюркоязычных народов Российской империи и деятельности видных 

закавказских пантюркистов. 
Третья глава диссертации озаглавлена «ВОПРОС ЭТНИЧЕСКОЙ ПРИ-

НАДЛЕЖНОСТИ В ДИСКУРСЕ НОВОЙ ТЮРКОЯЗЫЧНОЙ ИНТЕЛЛИГЕНЦИИ»  
и состоит из двух подглав. Первая подглава носит название «Формирование тюрко-
язычной прессы в Закавказье». В ней изложена деятельность первых тюркоязычных 

газет, существовавших в период с 1875 по 1891 годы. Представлены содержания газет, 

роль в утверждении и развитии литературного тюркского языка, идейные приорите-

ты основателей печатных органов. Вторая подглава озаглавлена «Ранние проявления 
этнического самосознания тюркоязычной общности в тюркоязычной и русско-
язычной прессе Восточного Закавказья»  и содержит анализ статей, которые пред-

ставляют большой и ключевой интерес для нашей работы. В них представители тюр-

коязычной интеллигенции впервые подняли вопрос этнической принадлежности 

своей общности. Эти статьи являются наглядным примером тех изменений и внеш-

них воздействий, которые повлияли на самосознание тюркоязычных мусульман ре-

гиона на протяжении всего XIX века. 

В заключении обобщены основные выводы, полученные в ходе подготовки 

диссертации.   
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THE ROLE OF THE FORMATION OF TURKIC LITERARY CULTURE IN THE SECOND 
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The defense of dissertation will take place at 15:00, on 13 of June of 2017, at the 

meeting of the Specialized council 006 “World History, International Relations” at the 

Institute of Oriental Studies of NAS RA. 

The dissertation is submitted for the pursuing of the Scientific Degree of the 

Doctor of Philosophy in the field of “World History, International Relations” 07.00.02. 

 

SUMMARY 

 

The dissertation is a historical research into the role of the formation of the 

Turkic literary culture in the second half of the XIX century in the process of ethnic 

consolidation of the Muslim population of the Eastern Transcaucasia. The theme of 

research has an important scientific significance for study of the history of formation of the 

modern Azerbaijani nation. The actuality of the topic is stipulated by the contradictory 

theories of Soviet and obvious falsifications of modern Azerbaijani historiographies about 

the question of the period when the Azerbaijani nation was formed. The goals of such 

theories are to present the modern Azerbaijani nation as an ancient one and completely 

formed in the XIII-XIV centuries, to present Turkic element as autochthonic.  

The main aim of our research is to study the influence of the XIX century for-

med Turkic literature and press on the ethnic identity of Muslims of the Eastern Trans-

caucasia.   

The main scientific conclusion of the dissertation is the thesis that the second 

half of the XIX century was the initial or first phase of the formation of the modern 

Azerbaijani nation. It is in the end of the XIX century when under the influence of the 

changes the ethnic consolidation of Turkic speaking population began and the ethnic 

identity was formed among its intellectuals.  

The research comprises introduction, three chapters consisting of eight sub-

chapters, conclusion and bibliography. 

The introduction covers the actuality of the topic, also the goals and objectives, 

scientific novelty, chronological framework, methodological basis and practical significance 

of the research, summary theory of the sources and literature concerning the issue. 

The first chapter is entitled «ETHNO-POLITICAL PICTURE OF THE MUSLIM 
POPULATION OF THE EASTERN TRANSCAUCASIA IN THE SECOND HALF OF THE 
XIX CENTURY»  and consists of three subchapters. The first subchapter is entitled «Inflow 
of the population of Turkic origin to the Eastern Transcaucsia». It covers the process of 

inflow of the Turkic tribes and their settlment in the region from XI to XVIII centuries. 



The second subchapter is entitled «The Eastern Transcaucasia as a part of the Russian 
Empire». In the second subchapter the Russian administrative and national politics in the 

region are researched. The main goal of those politics was the elimination of the traditional 

Persian influence. The statistic data of different Muslim ethnic groups is given in the third 

subchapter entitled «Ethno-confessional structure of the Muslim population of the Eastern 
Transcaucasia in the second half of the XIX century». Special attention is paid on using the 

artificial terms for the region, such as “Azerbaijani language” or “Azerbaijani Tatars” by the 

Russian officials to describe the Turkic speaking population and their language. 

The second chapter is entitled «THE FORMATION OF THE LITERARY 
CULTURE IN TURKIC LANGUAGE AND TURKIC SPEAKING INTELLIGENTSIA IN 
THE SECOND HALF THE XIX CENTURY» and consists of three subchapters. The first 

subtitle is entitled «Literal and enlightening activity of Mirza Fatali Akhundov and the 
project of the new “Islamic” alphabet». It analyses the activity of the founder of the literary 

Turkic language and covers the Akhundov’s role in the elimination of the Persian linguistic 

and cultural influence as well as his role in the replacement of the literary Persian language 

by Turkic. The second subchapter is entitled «The formation of the literature in Turkic 
language and the new intelligentsia». In this part of research the literal and public activity 

of the most famous Turkic speaking intellectuals is studied. This subchapter also covers 

their political views and construction of their ethnic identity around the Turkic language. 

The third subchapter covers the new ideology among the Turkic speaking groups of the 

Russian Empire and the activity of notable Transcaucasian panturkists. This subchapter is 

entitled «The influence of the ideology of Panturkism on the identity of the Turkic 
speaking population of the Eastern Transcaucasia».    

The third chapter of the dissertation is entitled «THE QUESTION OF THE 
ETHNIC BELONGING IN THE DISCOURSE OF THE NEW TURKIC SPEAKING 
INTELLIGENTSIA». The first subchapter is entitled «The formation of the press in Turkic 
language in the Transcaucasia». This part covers the activity of the first papers in Turkic 

existed from 1875 to 1891. The content of those papers, their role in the strengthening and 

developing of the Turkic language, as well as the ideological priorities of their founders are 

studied in the first subchapter. The second subchapter is entitled «The early demonstrations 
of the ethnic identity of the Turkic speaking people in the Turkic and Russian press of the 
Eastern Transcaucasia». This part contains articles which are significantly important for our 

research. In those articles the representatives of the newly formed Turkic speaking intel-

ligentsia raised the question of the ethnic belonging of their people for the first time. Those 

articles are obvious cases of those changes and outer impacts that influenced on the identity 

of Turkic speaking Muslims of this region through the whole XIX century.    
In the conclusion the main results of the thesis are summarized. 

 

 


